
 

 

 توصيف مقرر دراسي

2 مراجعة اسم المقرر 1402حسب  رمز المقرر   

 العاشر المستوى البكالوريوس في المحاسبة البرنامج

1310حسب  المتطلبات السابقة  5 الساعات المعتمدة 

هداف المقررأ  

ن القوائم المالية الارتباطات لإعداد التقارير عومنها  الأخرى بخلاف المراجعة والفحص، الارتباطاتببمعايير المراجعة المتعلقة   الإلمام •
بالإضافة إلى  ،بالمعلومات المالية الارتباطات لتنفيذ إجراءات متفق عليها في ما يتعلقو المعلومات المالية المستقبلية اختبار و الملخصة

عمليات مراجعة قائمة مالية واحدة، وعناصر  و عمليات مراجعة القوائم المالية المعدة وفقاً لأطر ذات غرض خاصبمعايير المراجعة المتعلقة 
 أو حسابات أو بنود محددة في قائمة مالية.

تقارير التأكيد عن أدوات الرقابة في  و بمعرفة المراجع المستقل للمنشأة ةلمنفذفحص المعلومات المالية الأولية اب الإلمام بالمعايير المرتبطة •
"،  بالإضافة الي حوكمة الشركات ودور المراجع تقديم خدمات المحاسبة القضائية تارتباطا“الاستشارية معيار الخدمات و الخدمية. المنشأة

 الخارجي. 

 مفردات المقرر
"عمليات مراجعة القوائم المالية المعدة وفقاً لأطر ذات غرض خاص –اعتبارات خاصة  " 800 المعيار الدولي للمراجعة :الفصل الأول  

عمليات مراجعة قائمة واحدة، وعناصر أو حسابات أو بنود محددة في  –اعتبارات خاصة "  805المعيار الدولي للمراجعة  الفصل الثاني:  
"قائمة مالية                  

"الارتباطات لإعداد تقارير عن القوائم المالية الملخصة"  810المعيار الدولي للمراجعة الفصل الثالث:   
"فحص المعلومات المالية الأولية المنفذ من قبِلَ المراجع المستقل للمنشأة" 2410معيار ارتباطات الفحص الفصل الرابع:   
"اختبار المعلومات المالية المستقبلية" 3400معيار ارتباطات التأكيد : الفصل الخامس  

"أدوات الرقابة في المنشأة الخدميةتقارير التأكيد عن " 3402معيار ارتباطات التأكيد الفصل السادس:   
"ارتباطات التأكيد عن قوائم غازات الاحتباس الحراري "3410معيار ارتباطات التأكيد الفصل السابع:   
ارتباط التأكيد لإعداد تقرير عن تجميع المعلومات المالية التصورية المضمنة في نشرات" 3420معيار ارتباطات التأكيد الفصل الثامن:   

"الاكتتاب                  
"ارتباطات الإجراءات المتفق عليها" )المُحدث( 4400معيار الخدمات ذات العلاقة الفصل التاسع:   
" ارتباطات تقديم خدمات المحاسبة القضائية" معيار الخدمات الاستشاريةالفصل العاشر:   

.حوكمة الشركات ودور المراجعة الخارجيةالفصل الحادي عشر:   

الرئيسة للمقررمراجع ال  
.2020مبادئ المراجعة: مقدمة للمعايير الدولية للمراجعة، ريك هايز وآخرون، ترجمة الهيئة   السعودية للمحاسبين القانونيين، . 1  
م.2021في الصـادر بالمرسـوم الملكـي  المراجعة والمحاسبةنظام  .2  
.موقع السوق المالية السعودية .3  
ممثلة في المعايير الدولية الصادرة عن مجلس المعايير الدولية للمراجعة والتأكيد للمراجعين والمحاسبينموقع الهيئة السعودية  .4  

 توزيع الدرجات:

 ( درجة.25( درجة ويخصص للثاني )20اختباران دوريان يخصص للأول ) (1)

 ( درجة.15)( Quizواجبات وتطبيقات عملية ومناقشات فصلية  وتعلم نشط واختبارات قصيرة مفاجئة ) (2)

   درجات للتعليم الذاتي.  5( درجة متضمناً 40الاختبار النهائي ) (3)

  

  

 

 

https://socpa.org.sa/getattachment/Socpa/International-Standards/Auditing-Standards-Endorsed/ISA-810-(1).pdf.aspx?lang=ar-SA
https://socpa.org.sa/getattachment/Socpa/International-Standards/Auditing-Standards-Endorsed/ISA-810-(1).pdf.aspx?lang=ar-SA
https://socpa.org.sa/getattachment/Socpa/International-Standards/Auditing-Standards-Endorsed/44-ISAE-3410.pdf.aspx
https://socpa.org.sa/getattachment/Socpa/International-Standards/Auditing-Standards-Endorsed/44-ISAE-3410.pdf.aspx
https://socpa.org.sa/getattachment/Socpa/International-Standards/Auditing-Standards-Endorsed/44-ISAE-3410.pdf.aspx
https://socpa.org.sa/getattachment/Socpa/International-Standards/Auditing-Standards-Endorsed/ISRS-4400.pdf.aspx?lang=ar-SA
https://socpa.org.sa/getattachment/Socpa/International-Standards/Auditing-Standards-Endorsed/ISA-800-(1).pdf.aspx?lang=ar-SA
https://socpa.org.sa/getattachment/Socpa/International-Standards/Auditing-Standards-Endorsed/ISA-800-(1).pdf.aspx?lang=ar-SA
https://socpa.org.sa/getattachment/Socpa/International-Standards/Auditing-Standards-Endorsed/ISA-800-(1).pdf.aspx?lang=ar-SA
https://socpa.org.sa/getattachment/Socpa/International-Standards/Auditing-Standards-Endorsed/ISA-805-(3).pdf.aspx?lang=ar-SA
https://socpa.org.sa/getattachment/Socpa/International-Standards/Auditing-Standards-Endorsed/ISA-805-(3).pdf.aspx?lang=ar-SA
https://socpa.org.sa/getattachment/Socpa/International-Standards/Auditing-Standards-Endorsed/ISA-805-(3).pdf.aspx?lang=ar-SA
https://socpa.org.sa/getattachment/Socpa/International-Standards/Auditing-Standards-Endorsed/ISA-805-(3).pdf.aspx?lang=ar-SA
https://socpa.org.sa/getattachment/Socpa/International-Standards/Auditing-Standards-Endorsed/ISRE-2410.pdf.aspx?lang=ar-SA
https://socpa.org.sa/getattachment/Socpa/International-Standards/Auditing-Standards-Endorsed/ISAE-3402.pdf.aspx?lang=ar-SA
https://socpa.org.sa/getattachment/Socpa/International-Standards/Auditing-Standards-Endorsed/ISAE-3402.pdf.aspx?lang=ar-SA
https://socpa.org.sa/getattachment/Socpa/International-Standards/Auditing-Standards-Endorsed/ISAE-3402.pdf.aspx?lang=ar-SA
https://socpa.org.sa/getattachment/Socpa/International-Standards/Auditing-Standards-Endorsed/ISAE-3402.pdf.aspx?lang=ar-SA


 

 

Course Outline 

Course title Auditing 2 Course code Acc 1309 

Program Bachelor’s in accounting Level The tenth 

Prerequisite ACC1310 Credit hours 5 

Course Objectives:  
• Familiarity with auditing standards related to engagements, including engagements to prepare 
reports on summary financial statements, test future financial information, and engagements to 
implement agreed-upon procedures regarding financial information. In addition, to auditing standards 
related to audits of financial statements prepared in accordance with special purpose frameworks, 
audits of a single financial statement, and specific elements, accounts, or items in a financial 
statement. 
• Familiarity with the standards related to the review of interim financial information performed by 

the independent auditor of the entity and assurance reports on control at a service organization, and 

the advisory services standard “Engagements to provide forensic accounting services”, in addition to 

corporate governance and the role of the external auditor. 

Topics to be covered: 
Chapter One: International Standard on Auditing 800 “Special Considerations – Audits of Financial 
Statements Prepared in accordance with Special Purpose Frameworks” 
Chapter Two: International Standard on Auditing 805, “Special Considerations – audit of single financial 
statements and specific elements, accounts or items of a financial statement. 
Chapter Three: International Standard on Auditing 810 “Engagements to Prepare Reports on Summary 
Financial Statements” 
Chapter Four: Review Engagements Standard 2410 “review of interim financial information performed 
by the independent auditor of the entity”. 
Chapter Five: Assurance Engagements Standard 3400 “the examination of prospective financial 
information”. 
Chapter Six: Assurance Engagements Standard 3402 “Assurance Reports on Controls at a Service 
Organization” 
Chapter Seven: Assurance Engagements Standard 3410 “Assurance Engagements for Greenhouse Gas 
Statements” 
Chapter Eight: Assurance Engagements Standard 3420 “Assurance engagement to report on the 
compilation of pro forma financial information included in a prospectus”. 
Chapter Nine: Related Services Standard 4400 (Updated) “Agreed-upon Procedures Engagements” 
Chapter Ten: Consulting Services Standard “Engagements for Providing Forensic Accounting Services” 
Chapter Eleven: Corporate Governance and the Role of External Auditing. 

Required textbooks: 
1. Principles of Auditing: An Introduction to International Standards on Auditing, Rick Hayes et al., 

translated by the Saudi Organization for Certified Public Accountants, 2020. 
2. The auditing and accounting system issued by royal decree in 2021 AD. 
3. Saudi Stock Exchange website. 
4. Website of the Saudi Organization for Chartered and Professional Accountants 



 

 

Grading: 
 (1) Two periodic tests, the first with 20 points and the second with 25 points. 
(2) Assignments, practical applications, quarterly discussions, Active learning 

 and Quizzes 15 points. 
(3) The final exam (40) points, including 5 points for self-study. 

 


